

**PEMBERITAHUAN PERTANYAAN JAWAB LISAN DEWAN RAKYAT
MESYUARAT KETIGA, PENGGAL KETIGA,
PARLIMEN KEEMPATBELAS**

PERTANYAAN : JAWAB LISAN

**DARIPADA : YB TUAN R. SIVARASA A/L RASIAH (SUNGAI
BULOH)**

TARIKH : 3 DISEMBER 2020 (KHAMIS)

SOALAN

TUAN R. SIVARASA A/L RASIAH [SUNGAI BULOH] minta **MENTERI DALAM NEGERI** menyatakan sama ada selepas keputusan Mahkamah Persekutuan di dalam kes Indira Gandhi, Kerajaan akan memperkenalkan pindaan Seksyen 88A Akta Membaharui Undang-Undang (Perkahwinan dan Perceraian) 1976 di Parlimen untuk mencerminkan prinsip yang diputuskan di kes itu iaitu penukaran agama anak-anak kecil atau bawah umur hanya boleh dilakukan dengan persetujuan kedua-dua ibu dan bapa.

JAWAPAN

Tuan Yang Di-Pertua,

Sepertimana yang Ahli Yang Berhormat sedia maklum, Seksyen 88A iaitu peruntukan untuk melarang penukaran agama anak tanpa persetujuan bersama ibu bapa (*unilateral conversion*) telah digugurkan daripada Rang Undang-Undang (RUU) Membaharui Undang-Undang (Perkahwinan dan Perceraian) (Pindaan) 2016 kerana bercanggah dengan peruntukan di bawah Perkara 12(4) Perlembagaan Persekutuan. Ini adalah selaras dengan pandangan Jabatan Peguam Negara (AGC) bahawa Perkara 12(4) Perlembagaan Persekutuan yang memperuntukkan bahawa agama individu berumur bawah 18 tahun boleh ditentukan secara *unilateral* oleh ibu, bapa atau penjaga.

Berhubung dengan keputusan Mahkamah Persekutuan dan Mahkamah Tinggi pada tahun 2018, Kementerian ini sedia maklum mengenai pembatalan penukaran agama secara *unilateral conversion* bagi lima (5) orang individu berumur bawah 18 tahun. Sehubungan dengan itu, cadangan untuk memasukkan Seksyen 88A telah diteliti semula bersama dengan Jabatan Peguam Negara (AGC). Hasil penelitian tersebut menyimpulkan bahawa Mahkamah sebagai Badan Kehakiman mempunyai kebebasan untuk mentafsirkan sesuatu peruntukan perundangan dan keputusan Mahkamah Persekutuan akan mengikat keputusan mahkamah bawahan.

Penukaran agama khususnya kepada agama Islam oleh individu berumur bawah 18 tahun merupakan suatu isu yang sensitif dan perlu ditangani secara berhati-hati kerana ia boleh memberikan impak secara tidak langsung kepada keharmonian kaum di Malaysia. Justeru, Kerajaan akan mengkaji cadangan pindaan Akta 164 bagi memasukkan semula Seksyen 88A sekiranya terdapat keperluan.